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دیروز دومین گزارش کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی درباره روند اجرای برجام در صحن علنی مجلس شورای 
اسلامی قرائت شد. این گزارش که در 8 بخش تنظیم و تدوین 
شده قرار است از چه بگوید و به چه نتیجه ای برسد و مخاطب و 

ناظر داخلی و خارجی از آن چه برداشتی خواهد داشت؟
28 آذرماه ســال گذشته آقای ظریف جلسه ای محرمانه با 
اعضای این کمیســیون داشت که انتشار محتوای سخنان وی 
جنجالی شــد. وزیر امور خارجه کشورمان در این جلسه گفته 
بــود در مورد تمدید قانون تحریم های 10 ســاله آمریکا علیه 
ایران موسوم به »ایسا« به قول جان کری – وزیر خارجه وقت 
آمریکا- به اشتباه اعتماد کرده است؛ »براساس توافقی که با آقای 
کری کردم،  من الان عرض می کنم،  بیرون نمی گویم اما خدمت 
شما می گویم. من اشتباه کردم، براساس توافقی که کردیم، ما 
استراتژی خود را کنار گذاشتیم و بر مبنای آن توافق آمدیم آن 
را اعلام کردیم که تبدیل شد به موضع جمهوری اسلامی، من 
این را می پذیرم. من  اشتباه کردم. عرض کنم خدمتتان ولی ما 

این کار را کردیم.« 
انتشار سخنان ظریف جنجالی شد. وزارت امورخارجه تکذیب 
کرد و موجی از انتقادها به راه افتاد که این سخنان محرمانه بوده 
و نباید منتشر می شد. اما چه منتشر می شد و چه نمی شد، چه 
تفاوتی در اصل ماجرا داشت؟! جمعی از اعضای کمیسیون مذکور 
چند روز بعد راهی وزارت خارجه شــدند و از آقای ظریف به 
دلیل انتشار این خبر دلجویی کردند و به گفته آقای علاءالدین 
بروجردی – رئیس کمیسیون- در این دیدار، ظریف وزیر امور 
خارجه نیز قبول داشتند که اتفاق اخیر از سوی یک فرد صورت 
گرفته و سیاست اعضای کمیسیون امنیت ملی نیست و وی در 

این دیدار بر استمرار همکاری های فی مابین تأکید کرد.
آنچه دیروز در مجلس قرائت شد را می توان نمونه ای از این 
همکاری فی مابین نامید. گزارشی که یکی به میخ و چند تا به نعل 
می زند! طوری تنظیم شده است که نه دل برجامیان را بشکند 
و نه صدای دلواپسان امنیت ملی دربیاید. مروری بر روند واقعی 
اجرای برجام هــر ناظر منصفی را با واقعیت هایی بس دردناک 
مواجه می کند که ردپای ضعیــف و کمرنگی از آن را می توان 
در گــزارش دیروز مجلس دید، مانند؛ »عدم وجود اراده جدی 
)؟!( در دولت آمریکا برای رفع تمامی موانع بانکی و بهره گیری 
از ابزارهای مختلف برای تحت فشــار قراردادن شبکه بانکی 
جمهوری اسلامی ایران، تداوم نگرانی و تردید در بانک های بزرگ 
برای همکاری با ایران به دلیل ترس از وضع جریمه های سنگین 
از سوی آمریکا... نگارش دو پهلو و تفسیر پذیر متن برجام، عدم 
پیش بینی و گنجاندن ضمانت های اجرایی لازم در جهت تامین 
منافع ایران و همچنین پیش بینی سازوکارهای بی خاصیت در 
پیگیری مطالبات و شکایات ایران در صورت نقض برجام توسط 
طرف مقابل، استفاده ایران از امتیازات برجام را با مشکل روبه 
رو ساخته است.« اما همین گزارش 15 دستاورد هم برای برجام 
ردیف می کند. البته همین که بعد از این مدت برخی دوستان از 
160 و چند دستاورد برای برجام به این 15 مورد رسیده اند جای 

تشکر و تقدیر دارد! 
آنچه گزارش کمیسیون به آن می پردازد مربوط به ماه ها پیش 
است و از این منظر باید گفت شاید در وقت خود می توانست تا 
حدی مفید باشد اما در شرایط فعلی که اوضاع تغییرات مختلف 
و حساسی کرده، این گزارش بیات و با تاخیر، نه به رشد سطح 
تحلیل جامعه کمکی می کند و نه برای مقابله با دشمن برنامه و 
نسخه ای دارد. 11مرداد سال گذشته رهبر معظم انقلاب فرمودند؛ 
»برجام اصلًا برای برداشتن تحریم ها بود؛ برای اینکه تحریم های 
ظالمانه برداشته بشود. مگر غیر از این است؟ خب برداشته نشده؛ 
حالا می گویند به تدریج، یواش یواش دارد درست می شود! مگر 
بحث سرِ یواش یواش بود؟!« حالا مگر گزارش مجلس هم غیر 
از این اســت که بله! برجام دستاورد کم نداشته و البته گیر و 

گرفتاری هایی هم دارد!
حدود یک ماه پیش آمریکایی ها با اکثریت قاطع در کنگره 
»مادر تحریم ها« را علیه ایران تصویب کردند و ترامپ هم آن 
را امضا کرد. حدود دو ماه دیگر هم صدای آن درخواهد آمد و 
عملی خواهد شــد. لابد 10 ماه دیگر هم مجلس گزارش سوم 
خود را منتشر می کند؛ هفت-هشت دستاورد برای برجام ردیف 
می کند و می نویســد بله در این مدت مادر تحریم ها هم اضافه 
شد که البته این تحریم ها غیرهسته ای است و ربطی به برجام 
و توافق هسته ای ندارد! جمهوری اسلامی و اجزای آن را –  از 
حاکمیت گرفته تا دولت و مجلس و رسانه و مردم- از روشن کردن 
تکلیف خود با برجام هیچ گریز و گزیری نیست. چند شب پیش 
مجری معروف تلویزیون از کارشناسی که پشت خط آمده تا از 
بدعهدی های آمریکا بگوید، می پرسد به راستی در برجام سر 
آمریکا کلاه رفته است؟! و یا آقای روحانی رئیس جمهور محترم 
کشور می فرمایند عده ای می گویند ما در برجام سر دنیا را کلاه 

گذاشتیم که البته اینطورها هم نیست!!
رسانه های زنجیره ای رسماً اعتراف کردند که برجام را بزک 
می کردند و آن وقت آقای ظریف مدعی اســت که منتقدان از 
توافق انتظار شــق القمر داشتند! صدا و سیما زیر فشار و سیل 
تهمت و تخریب است که مبادا واقعیت برجام را برای مردم روشن 
کند. همین دســت فرمان خوب است. چند تا به نعل و یکی به 
میخ! هر چه امتیاز نقد قرار بود در برجام از ما بگیرند، گرفته اند و 
بسیاری از آنها هم قابل بازگشت نیست و یا حداقل آنکه بازگشت 
آنها به این راحتی ها که می گفتند یک شیر را بستیم و هروقت 
خواستیم باز می کنیم! نیست. هر چه هم که قرار بود بدهند و 
نداده اند، از این پس هم نخواهند داد. مسئله اینجاست که باید 
تکلیف خودمان را با برجام به عنوان یک درس تاریخی و مربوط 

به گذشته روشن کنیم، تا تکلیف مان با آینده روشن شود. 
آمریکایی ها با تصویب مادر تحریم ها عملًا دارند همان راه 
منتهی به برجام را می روند و ما را به تونلی هدایت می کنند که 
آن سرش برجامی دیگر است. برجامی که مشتی امتیاز دیگر از 
ما می گیرند و مشتی وعده در جیبمان می ریزند و راهی خانه مان 
می کنند. اینجا هم عمله و اکره کم ندارند که باز بریزند خیابان و 
برقصند که این بار حتماً می گویند توافق قرن2 و فتح الفتوح2 و 
آفتاب تابان2 رقم خورد! چند صباح دیگر هم که تق ماجرا درآمد 
و مشخص شد چه به قالب زده اند با کمال گستاخی بگویند مگر 
قرار بود شق القمر شود؟ پایمان شکسته بود و در گچ. با برجام 
یک گچ را از پا باز کردیم اما بدون کفش که نمی شود در مسابقه 
دو ومیدانی شرکت کرد. با برجام2 کفش برایش تهیه می کنیم! 
و مگر هرکس کفش دارد قهرمان دو ومیدانی می شود؟! اولین 
تجربه شکست خورده را می توان با تسامح به حساب اشتباه و 
بی تجربگی گذاشت. اما وقتی ریل حرکت به سمت تکرار یک 
تجربه  اشتباه است، دیگر نمی توان آن را فقط یک خطا دانست 
و تلقی خط! نداشت. با پای در گچ نمی شود قهرمان شد اما بدون 
شک نتیجه دویدن با چشم بسته هم رسیدن به خط پایان نیست 
و در جاده پر پیچ و خم ســر از ته دره درمی آورد. بقول معروف 
اگر در تونلی تاریک نوری مشاهده کردید خیلی هم خوشحال 

نشوید، شاید قطاری باشد که می آید تا زیرتان بگیرد! 

نوری
در انتهای تونل!

چیپس

محمد صرفی

* در هفته دولت یاد و خاطره شهیدان رجایی و باهنر را گرامی می داریم و بر 
روح آنها درود و صلوات می فرســتیم. یکی از ویژگی های اصلی شهید رجایی 
مقلد امام راحل)ره( در قول و فعل و دیگری ساده زیستی و سکونت در جنوب 
تهران بود که در زمستان با کرسی و تابستان بدون کولر مثل دیگران زندگی 
می کرد و مقایســه کنید منزل رجایی را با مســئولان دولتی کنونی و منازل 

چندین میلیاردی شان! 
0912---1298
* تلعفر هم آزاد شــد و روســیاهی این دســتاورد بزرگ برای رژیم جعلی 
صهیونیســتی و عربستان و دیگر حامیان داعش و به خصوص کسانی که در 
ســال 89 در داخل کشــور قصد همراهی با این تروریست ها را داشتند ماند. 
مدافعان حرم بعد از ریشــه کن کردن شرارت های داعش در منطقه باید برای 

دفاع از حریم ولایت در داخل کشور آماده شوند.
021---9715

* در طول عمر خود حتی یک روز هم بیمه و استخدام جایی نبوده ام ولی اگر 
کشوری بخواهد به ایران عزیزمان تعرضی داشته باشد با جان و دل دفاع خواهم 
کرد. با اینکه از دفاع مقدس دچار موج گرفتگی هستم ولی در منزل نخواهم 
ماند و در صورتی که امام و رهبرم اذن بدهند تا فلسطین پیش خواهم رفت.
0912---6128
* یکی از فتنه گران در توئیتی این گونه القا کرده اســت که بخشــی از نظام 
جمهوری اســامی به دنبال تبدیل ایران به کره شمالی و تجهیز آن به بمب 
هسته ای است! یعنی مدعیان اصاحات با این شبهه افکنی ها قصد دارند تا در 
گام اول، نظام را وادار به تن دادن به بازرســی آژانس از مراکز نظامی کنند تا 
زمینه برجام های بعدی فراهم شود! و اگر نظام در برابر این خواسته گستاخانه 
مقاومت کرد، نظام به نقض برجام و مقدمه ســازی برای تحریم و فشــارهای 
جدید معرفی شود. فتنه گران به خوبی در حال تکرار نقش سال 88 خود در 

نوکری برای آمریکا هستند.
0912---3104
* شواهد متعددی از ماقات خاتمی با جرج سوروس است که این یک رسوایی 
بزرگ برای فتنه گران و حامیان فتنه است. این ننگ هیچ گاه قابل انکار نیست.
محمدتقی. ص

* اتهام اخیر به کیهان نشانگر یک اقدام خیانتکارانه از طرف دشمنان داخلی 
و خارجی است و به قول مدیرمسئول عزیز کیهان، می خواهند رد پای ماقات 
جرج سوروس با خاتمی را پاک کنند. ولی بدانند این لکه ننگ تا ابد بر پیشانی 
راس فتنه باقی خواهد ماند. در ضمن بدانند که کیهان با این خبرپراکنی های 
دروغ رســانه های مواجب بگیرشان از رژیم جعلی و کودک کش، بیش از پیش 

در بین مردم محبوب تر و عزیزتر می شود.
2914---0912 و 6277---0922
* شــعور و ادب آن مســئولی که مشــکل اقتصادی مردم را با 5 هزار تومان 
قابل حل دانســته در حد همان 5 هزار تومان است و این حرف یعنی توهین 
به کارگران و اقشــار کم درآمد که برای روزشــان ناچارند تاش کنند خوی 
اشرافی گری افرادی که حتی حقوق نجومی را حق مدیران می دانستند موجب 

می شود که مردم را کوچک ببینند.
0919---8643
* حضرت امام خمینی)ره( در یکی از سخنرانی های خود فرمود که اگر دولتی ها 
و مجلسی ها و در کل مسئولین مملکت از قشر مرفه و سرمایه دار باشند باید 

فاتحه آن کشور را خواند!
احسان

* شــمال شــهر تهران، ویاهای اطراف شــهر و... صاحبانی دارد که سبک 
اشرافی گری را ترویج می کنند. این اقلیت قادرند برای حداکثری ها که کارمند 
و کارگر... هستند تصمیم گیری کنند! امیدوارم آقای رئیس جمهور برای همه 

مردم ایران باشند نه برای قشر خاص.
021---3250

* فقر فقط به موضوع مادی مرتبط نیست. فقر می تواند فقر معنوی هم باشد. 
وقتی برخی مســئولان در فهم شهدای مدافع حرم و راه این عاشقان حق که 
ضامن امنیت این کشور هم هستند ناتوانند باید به این نتیجه رسید که فقر 

سرتاپای آنان را نیز گرفته است.
0936---1700

* آقــای نجفی گفته بود تا وقتی حکم خود را از وزارت کشــور نگیرم کارم 
را شــروع نمی کنم! از ایشان سؤال شود پس چطور در همان ساعات اولیه با 
هول و عجله مدیر مســئول روزنامه همشــهری را عزل و مدیر جدیدی برای 
آن برگزیدید؟! آن هم از یک حزب منحل شده در فتنه 88! از قدیم گفته اند 

سالی که نکوست از بهارش پیداست. 
0912---6406
* وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی مگر قبل از برگزاری انتخابات از پنج برابر 

کردن یارانه نیازمندان نمی گفت. پس چرا حالا سکوت کرده است؟!
0918---2753
* وضعیت پوشش هنجارشکنی، روابط ناپسند و عدم نظارت بر اجاره ویاها 
به معضل بزرگ در برخی از مناطق تفریحی شمال کشور به ویژه در تابستان 
تبدیل شده است و گویا مسئولان امر درخواب زمستانی به سرمی برند! این امر 
برای ساکنان و مسافران متدین و دلسوزان انقاب در آن مناطق زجرآور است.
0912---9556
* اوایل انقاب با روحیه جهادی که در مسئولان جوان کشور بود هر سال به 
اندازه سه سال کار و پیشرفت صورت می گرفت ولی حال برعکس شده است! 
علت آن هم دوری نحوه زندگی برخی مسئولان از فقرا و دنیاگرایی آنان است.
0903---8180

* آقای عراقچی عضو تیم مذاکره کننده هســته ای کشــورمان از ســخنان 
زیاده طلبانه طرف آمریکایی خود اظهار تعجب کرده است. عرض بنده این است 
که تعجب ندارد. از ایشان و دیگر دیپلمات های کشورمان بایدتعجب کرد که همه 
چیز را به پای اعتماد به دشمن قربانی کردند و امروز دست ایران خالی است.
0939---5162

* لطفاً از فاجعه وعده اســتخدام نماینده مجلس توسط وزارت نفت نگذرید. 
توقف چنین ایده ای باید به یک خواست ملی تبدیل شود. نمایندگی باید آن 

قدر فاقد سود مادی باشد که تنها شایستگان داوطلب شوند.
0937---2788

* بر فرض هم که در مجلس خبرنگار و عکاس وجود نداشــت تا آن افتضاح 
عکس سلفی گرفتن تعدادی از نمایندگان لیست امید مجلس را زیر سؤال ببرد 
این جماعت چگونه می خواستند در نزد خداوند حاضر و ناظر پاسخگو باشند؟
0912---3104
* آقای وکیلی از نمایندگان مجلس در توجیه پست گرفتن های رانتی فرزندش 
که مدیرعامل یک شــرکت تجاری شده گفته، فرزندم فریب خورده است! چرا 

این فریب خوردگی برای بچه های ما اتفاق نمی افتد؟!
0914---8902
* مســئولان شرکت ملی گاز براســاس یک تصمیم غیرمنطقی می خواهند 
تعدادی از نیروهای ستادی خود را به ساختمانی ناامن و فرسوده واقع در خیابان 
جمهوری که از شهرداری نیز اخطار گرفته منتقل کنند. لطفاً اطاع رسانی شود 

و نگذاریم فاجعه پاسکو تکرار شود.
0901---6149
* تقاطع خیابان خاوران، اتوبان امام علی فاقد هرگونه روشــنایی اســت و در 
هنگام شب عبور عابرین برای گذر از عرض خیابان، موجب بروز حوادث ناگوار 
شــده است. درضمن این مسیر فاقد حتی پل عابر پیاده است. پیگیری اهالی 

تاکنون بی نتیجه بوده است. از مسئولین امر تقاضای رسیدگی دارم.
سعیدی

* دستگاه A.T.M برخی بانک ها مثل بانک کشاورزی شعبه شریف آباد فقط 
چک پول پنجاه  هزار تومانی پرداخت می کنند. چرا؟! چرا بانک مرکزی مشکل 

پول خرد را حل نمی کند؟!
0910 ---- 0471
* از مسئولان بانک آینده درخواست می شود به منظور سهولت کار مشتریان 
این بانک شعبه بانکی در حد فاصل میدان شهدا تا میدان خراسان در خیابان 

17 شهریور دایر کنند.
محمدی

رئیس نهضت آزادی درگذشت
نفاق اصلاح طلبان عود کرد!

محافل مدعــی اصاح طلبی و طرفداری از خط امام، به تمجید 
و تحریف درباره شخصیت رئیس گروهک نهضت آزادی پرداختند.

طیفی از اصاح طلبان که در گذشته »چپ« توصیف می شدند )از 
خاتمی و اسدالله بیات گرفته تا  موسوی  بجنوردی و محسن آرمین 
و هادی غفاری و مصطفی معین و فیض ا... عرب سرخی و...( در کنار 
اعضای برخی گروهک ها، القاب و عناوینی را به ابراهیم یزدی نسبت 
داده اند که با ســابقه و مواضع دوگانه وی تناقض دارد. جالب اینکه 
کســانی چون خاتمی و روحانی که تمجیدهای بلندبالا از یزدی به 
جای آورده اند، در گذشته صریح ترین و جدی ترین مواضع را درباره 

نفاق گروهک نهضت  آزادی و حتی شخص یزدی داشته اند.
اغلب همین محافل به تقطیع ســابقه ابراهیم یزدی پرداخته و 
در کنار بیان گذشته حضور وی در کنار امام و انقابیون، به کارنامه 
نفاق وی از سال 58 به بعد که با افشای اسناد لانه جاسوسی آشکار 

شد و شدت پیدا کرد، هیچ اشاره ای نکرده اند.
مرور عناوین صفحه اول برخی نشــریات زنجیره ای در این میان 

قابل تأمل است؛
- قانون: پایان یک عمر اعتدال

- بهــار: خداحافظ یار صبور آزادی/امید؛ درس یزدی برای ایران 
امروز

- شهروند: درگذشت ملی گرای میانه رو
- آفتاب یزد: سیاستمدار شکور و صبور

- ایران: وداع با سیاستمدار نیکنام
- آرمان: مرد صبور سیاست رفت/ یزدی اصاح طلب تمام عیار بود.

روزنامــه آرمان در عین حال جزء معــدود روزنامه هایی بود که 
اذعان کرد یزدی، به تقابل با خط امام و انقاب پرداخت. و ســؤال 
این اســت که چگونه مدعیان خط امام و اصاح طلبی می توانند از 
فــرد و گروهکی تمجید کنند که هم  التقاطی بود، و هم معارض با 

انقاب و محتوای قانون اساسی و جمهوری اسامی؟!
یادآور می شود گروهک هایی مانند نهضت آزادی و ملی-مذهبی 
آن گونه که مهندس سحابی هم روایت می کرد، در انتخابات 76 رای 
ســفید )تحریمی( دادند اما بعدها رای مردم را مصادره به مطلوب 
کردند. مشــابه همین رفتار مذبذب را درباره اصل انقاب و سپس، 
تسخیر لانه جاسوسی و ماجرای منتظری و جنگ تحمیلی داشتند.

پاسخ امام به نامه علی اکبر محتشمی پور ناظر به نفاق نهضت آزادی 
اســت: »ضرر آنها به اعتبار آنکه متظاهر به اســام هستند و با این 
حربه جوانان عزیز ما را منحرف خواهند کرد و نیز با دخالت بی مورد 
در تفسیر قرآن کریم و احادیث شریفه و تأویل های جاهانه موجب 
فســاد عظیم ممکن است بشــوند، از ضرر گروهک های دیگر حتی 
منافقین - این فرزندان عزیز مهندس بازرگان- بیشتر و بالاتر است«.

ایشــان همچنین چند ماه قبل از رحلت صراحتا درباره نهضت 
 آزادی فرمودند: »من امروز بعد از ده سال از پیروزی انقاب اسامی 
همچون گذشــته اعتراف می کنم که بعضی تصمیمات اول انقاب 
در سپردن پستها و امور مهمه کشور به گروهکی که عقیده خالص 
و واقعی به اســام ناب محمدی نداشته اند، اشتباهی بوده است که 
تلخی آثار آن به راحتی از میان نمی رود، گرچه در آن موقع هم من 
شخصا مایل به روی کار آمدن آنان نبودم ولی با صاحدید و تایید 
دوســتان قبول نمودم و الان هم سخت معتقدم که آنان به چیزی 
کمتــر از انحراف انقاب از تمامی اصولش و هر حرکت به ســوی 
آمریکای جهانخوار قناعت نمی کنند، در حالی که در کارهای دیگر 
نیز جز حرف و ادعا هنری ندارند. امروز هیچ تاسفی نمی خوریم که 
آنان در کنار ما نیســتند چرا که از اول هم نبوده اند. انقاب به هیچ 
گروهی بدهکاری ندارد و ما هنوز هم چوب اعتمادهای فراوان خود 
را به گروهها و لیبرالها می خوریم، آغوش کشــور و انقاب همیشه 
برای پذیرفتن همه کسانی که قصد خدمت و آهنگ مراجعت داشته 
و دارند گشوده است ولی نه به قیمت طلبکاری آنان از همه اصول، 
کــه چرا مرگ بر آمریکا گفتید! چرا جنگ کردید!  چرا نســبت به 
منافقین و ضدانقابیون حکم خدا را جاری می کنید؟ چرا شــعار نه 

شــرقی و نه غربی داده اید؟ چرا لانه جاسوســی را اشغال کرده ایم، و 
صدها چرای دیگر«.

اسناد لانه جاسوسی گوشه ای از پرده نفاق نهضت آزادی و یزدی 
را بالا زده اســت. همین طیف با وجود تظاهر به اصاح طلبی و قبول 
قانون اساسی، جزو هدایتگران اصلی آشوب های نیابتی 78 و 88 بودند؛ 
آنجا که گفته شد »اصل نظام نشانه  است« و روی »جمهوری اسامی« 
خط کشــیدند. مگر می شود همزمان اصاح طلب و برانداز بود؟ یا در 

خدمت آمریکا و معتدل؟!
افزایش 12 درصدی واردات مصرفی

رشد اقتصادی را تهدید می کند
رشد 12 درصدی واردات مصرفی، رشد اقتصادی کشور را تهدید 

می کند.
روزنامه اقتصاد در گزارشی خاطرنشان کرد: بررسی عملکرد تجاری 
کشــور نشان می دهد در سال گذشته واردات کالاهای مصرفی چه به 
لحاظ ارزش و چه به لحاظ وزن رشد زیادی را تجربه کرده است؛ رشدی 
که از افزایش واردات کالاهای سرمایه ای و واسطه ای نیز بیشتر است. 

تداوم این روند می تواند موجب کاهش رشد اقتصادی  شود.
اهمیت طبقه بندی کالاها و خدمات وارداتی بر حســب کاربرد آن 
از این جهت است که افزایش و کاهش واردات در هر طبقه به گونه ای 
متفاوت بر اقتصاد اثرگذار اســت. رشد واردات کالاهای سرمایه ای به 
معنی رشد سرمایه گذاری در کشور اســت. افزایش واردات کالاهای 
واســطه ای به منزله افزایش تولید به ویژه در بخش صنعت می تواند 
قلمداد شــود؛ در حالی که رشــد واردات کالاهای مصرفی می تواند 
ضمن اینکه تهدیدی برای تولید این کالاها در داخل باشد، از کاهش 
مزیت تولید این کالا در داخل کشور خبر می دهد. البته تفاسیر جنبه 
بلندمدت داشته و نمی توان با نوسانات کوتاه مدت این نتیجه گیری را 

به قطعیت رساند.
براساس گزارش وزارت اقتصاد و دارایی در سال 1395 از مجموع 
کالاهای وارداتی، اقام سرمایه ای به لحاظ وزنی افتی نزدیک به 0/5 
درصد و به لحاظ ارزشی رشد 9/16 درصدی را نسبت به سال 1394 

تجربه کرده اند.
براساس آمار واردات کالاهای مصرفی در سال 1395 رشد نزدیک 
به 9/42  درصدی به لحاظ وزنی و رشد نزدیک به 12/3 درصدی به 

لحاظ ارزشی را تجربه کرده است.
به جهرمی رای ندادیم وزیر شد

به بیطرف رای دادیم و نشد!
عضو هیئت رئیســه فراکسیون امید می گوید برخی اعضا جلسات 
فراکسیون را ترک می کنند اما می گویند تشخیص خودمان را داریم.

محمدرضا تابش در گفت وگو با سایت امید گفته است: فراکسیون 
امید موافق رای به جهرمی نبود ولی دلیل رای آوری او این بود که برخی 
فراکسیونی به او رای ندادند و طبق نظر و برداشت خودشان و براساس 
ســوگندی که خورده اند تصور کردند باید برخاف نظر فراکسیون به 
او رای بدهند و باز برخی مسائل منطقه در رای آوردی او دخیل بود.
 وی می افزاید: همانطور که  اشاره کردم آقای بیطرف اصاح طلبی 
اســت که کاما به اصول پایبند است و فرد منحصر به فرد و سالمی 
اســت که هر کجا رفته منشأ خیر بوده است، ولی قدرت لابی گری او 
کم اســت و تیمی که با ایشان کار می کردند تیم قدرتمندی نبودند 
که بتوانند جلسات زیادی برگزار کنند و نظر آنها را با ارائه برنامه ها و 
توضیحاتش جلب کنند. به عنوان مثال یکی از وزرا خودش و مشاورانش 
برای متقاعد کردن نمایندگان به هر یک از آنها بیش از 20 بار زنگ 
زد و صحبت کرد ولی آقای بیطرف نه خودش و نه مشــاورانش حتی 

یک بار هم این کار را نکردند.
بارها گفته شده که رای اعضای فراکسیون امید به وزرا صد در صد 

فراکسیونی نبوده است، این موضوع را قبول دارید؟

 من به رای فراکســیونی معتقد هســتم اما درصدی بودند که 
فراکسیونی رای ندادند. اینها در جلسات فراکسیون شرکت می کنند 
ولی می گویند رای مان تشخیص خودمان است زیرا باید پیش خدا 
جوابگو باشــیم. البته این مغایر کار تشــکیاتی است و از نظر کار 
فراکسیونی نقص است ولی به هر حال ما حزب نیستیم که بتوانیم 

نظرمان را تحمیل کنیم.
وی تلویحا با بی شناسنامه خواندن اعضای فراکسیون امید گفت: 
وقتی شورای نگهبان همه اصاح طلبان شناسنامه دار را رد صاحیت 
کــرد و از بین افــرادی که حداقل گرایش و نگــرش اصاح طلبانه 
داشــته اند فراکسیون امید را تشکیل داده ایم، که البته برخی از آن 
افراد از همان ابتدا از فراکســیون جداشدند و باید خودشان به افکار 
عمومی پاســخ بدهند که چرا با اسم این فراکسیون آمدند و بعد از 
پیروزی از آن جدا شــدند؛ کسانی که ماندند گرایش حزبی جناحی 
صد در صد تشــکیاتی ندارند. بنابراین فراکسیون امید متشکل از 
کادر احزاب نیست بلکه متشکل از افرادی است که شاید در برخی 

جاها حداقل های اصاح طلبی را داشتند.
تابش می گوید با معجونی که در فراکســیون امید داریم، عارف 

بهترین شیوه مدیریت را دارد.
دیپلمات آمریکایی: بشار اسد پیروز شده

کاری از دست ما برنمی آید
ســفیر سابق آمریکا در سوریه گفت: بشار اسد در جنگ سوریه 

پیروز شده است.
رابرت ردفورت در گفت وگو با روزنامه اماراتی نشنال اظهار داشت: 
پیروزی اسد و حضور نظامی ایران در سوریه واقعیات منطقه هستند 

و باید به آنها عادت کرد.
وی گفــت: گرد و خاک جنــگ در ســوریه آرام آرام در حال 
فرونشســتن است. اسد پیروز این نبرد است و او در قدرت و در این 
کشــور باقی خواهد ماند. حضور ایران در ســوریه نیز تداوم خواهد 
داشــت. این واقعیت جدیدی اســت که ما باید آن را بپذیریم و کار 

زیادی هم از دستمان در قبال آن برنمی آید.
صفایی فراهانی: دولت دوم روحانی
نمره ای بهتر از دولت اول نمی گیرد

عضو مرکزیت حزب منحله مشــارکت گفت کابینه دوم روحانی 
مانند کابینه اول او، دولت متوسطی خواهد بود.

صفایی فراهانی در گفت وگو با آرمان و در پاســخ این سؤال که 
»آیا تغییرات در تیم اقتصادی دولت دوازدهم می تواند نوید تغییرات 
مهمی در بهبود وضعیت اقتصادی مردم را در چهار سال آینده بدهد؟« 
اظهار داشــت: مجموعه کابینه دوازدهم در نهایت نمره بیشتری از 
دولت یازدهم نمی گیرد. به نظر من عملکرد دولت دوازدهم نیز مانند 
دولت یازدهم متوسط خواهد بود. سازمان برنامه و بودجه در دولت 
اصاحات، برنامه چشم انداز تهیه و آن برنامه به تصویب تمامی مراجع 

و نهایتا مقام رهبری رسید.
وی می افزاید: در برنامه ششم توسعه میزان رشد اقتصادی 8درصد 
در نظر گرفته شــده اســت. در نتیجه اگر قرار است در 8 سال آتی 
یعنی تا سال1404به طور متوسط به این میزان از رشد اقتصادی دست 
پیدا کنند دولت آقای روحانی برنامه ریزی ویژه ای برای حصول آن 
داشته باشد، وزیر اقتصاد، معاون اقتصادی رئیس جمهور، دستیار ویژه 
اقتصادی رئیس جمهور، رئیس کل بانک مرکزی و رئیس سازمان برنامه 
با چه مکانیزمی در شرایط کنونی که نزدیک به دو سال ازتوافق برجام 
گذشته است شرایط پیشرفت را در دستور کار می گذارند و چه کسی 
هماهنگ کننده است، آنها باید به تحلیل و بررسی برجام بپردازند که 
آیا در طول این دو سال برنامه ها به نتیجه رسیده است و از مواهب 
برجام به ســود اقتصاد استفاده شده است یا خیر. اگر این اتفاق رخ 
نداده و یا کافی نبوده است به این معناست که برنامه های اقتصادی 
نتوانسته خود را با توجه به تحولات داخلی و جهانی تطبیق بدهد. به 
همین دلیل آقای روحانی و این تیم باید هرچه سریع تر این نقایص 

را مرتفع کنند و رویکرد جدیدی را اتخاذ نمایند.
وی همچنین از کهنســالی اعضای کابینه و عدم جوانگرایی در 

آن انتقاد کرد.

و  مؤســس  یس هیئت  ئ ر
هیئت  امنای دانشــگاه آزاد 
اسلامی گفت : بعضی از اساتید 
در دانشــگاه آزاد اســلامی 
طوری حرف می زنند که انگار 
ضدانقلاب ســر کلاس است، 
اینها  ه صراحت می گویم که  ب
را قبول نداریم و نمی پذیریم 
حرف  دانشگاه  این  در  کسی 

ضدنظام بزند.
علی اکبر ولایتی رئیس هیئت 
مؤســس و هیئت امنای دانشگاه 
آزاد اســامی در همایش تحول 
در علوم پزشکی دانشگاه آزاد که 
در این دانشگاه برگزار شد، اظهار 
داشت: دانشگاه آزاد این ظرفیت را 
دارد که به عنوان دانشگاه طراز اول 
در کشور مطرح شود به شرطی که 
مدیریت درستی در آن اعمال شود. 
این دانشگاه امانتی از سوی مردم 
در دست ماست و ما باید امانت دار 

خوبی برای آنها باشیم.
از  انتقــاد  تــی ضمــن  ولای
ممنوعیــت به کارگیری اســاتید 
دانشگاه های دولتی در واحدهای 
علوم پزشکی دانشگاه آزاد گفت: 
چه کسی می گوید اساتید دولتی 

را بــه کار نگیرید، چرا دانشــگاه 
و واحد پزشــکی را از اســاتید با 
ســابقه ای که وقت خالــی دارند 
و می توانند تجربیــات خود را به 
دانشجویان ما منتقل کنند محروم 
سازیم. این اساتید وقتی بازنشسته 
می شوند کوه تجربه و علم هستند 
که دانشــجویان بایــد دنبال آنها 
برونــد و از نکات برجسته شــان 

یادداشت برداری کنند.
ولایتی یادآور شد: باید پذیرش 
دانشجوی خارجی را نیز در دستور 
کار قرار دهیم. اگر پزشــک خوب 
تربیت کنیم، کشــورهایی مانند 
عــراق و جمهــوری آذربایجان و 
ســایرین که اعام آمادگی کردند 
با مــا همکاری می کننــد. ما نیز 
ماننــد جامعه المصطفــی که 10 
هزار دانشــجوی خارجــی دارد، 
باید به دانشــجویان خارجی زبان 
فارسی بیاموزیم. ایران تنها کشور 
اسامی شرقی است که کتاب های 
فوق تخصصــی به زبان فارســی 
دارد. اگر سطح علمی ما بالا برود 
خیلی ها راغب هستند که به ایران 

بیایند و پزشک شوند.
و  ـس  وسـ م ـت  ـ ئ ی ه یس  ئ ر

هیئت امنای دانشگاه آزاد اسامی 
همچنین در ادامه گفت: هر کسی 
کــه می خواهد با ما همکاری کند 
باید به ملیت مان، قانون اساسی و 
حکومت احترام بگذارد و جمهوری 
اسامی ایران را قبول داشته باشد. 
تبلیغ ضدانقاب و ضداسام نباید 

در کاس های ما باشد.
ولایتی همچنین خاطرنشان 
کــرد: من هیچ حقــوق مادی از 
دانشــگاه آزاد اســامی دریافت 
نمی کنم و نخواســتم. فقط برای 
اینکه دانشگاه آزاد اسامی تعالی 

یابد، به این دانشگاه آمده ام.
آمریکا آرزوی بازرسی

 از مناطق حساس و نظامی 
ما را به گور می برد

ولایتی همچنیــن در جمع 
خبرنگاران درخصــوص اتفاقات 
اخیر منطقه گفــت: این اتفاقات 
حکایــت از پیروزی های متوالی 
متحدین ایران و دوســتان ایران 
در منطقه است. علیرغم پیش بینی 
دشمنان، شهر موصل که دومین 
شهر مهم کشــور عراق به شمار 
می رود از شــر دشمنان آزاد شد 
و اکنون این شــهر به دست ملت 

و دولت قانونی عراق افتاده است. 
تلعفر که بسیار مخالفان دولت و 
ملت عراق به آن دلبســته بودند 

نیز آزاد شد.
وی عنوان کرد: امروز شــاهد 
نوعی از هم پاشــیدگی دشمنان 
منطقه و عوامل آمریکا در منطقه 
که پشــتیبان اصلی تروریست ها 
بودند هســتیم. در کشور سوریه 
نیز علیرغــم توطئه هــای رژیم 
صهیونیســتی پیروزی ها سرعت 
گرفتــه و مقاصــد و پیروزی های 

بزرگ  نزدیک شده است.
ت  ا ـ ـ ق ی ق ح ت ز  ـ ـ ک ر م س  ی ئ ر
اســتراتژیک مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام درخصوص اظهارات 
مسئولان آمریکایی درباره بازدید از 
مناطق نظامی ایران گفت: این آرزو 
را آمریکایی ها باید به گور ببرنند که 
به بهانه برجام یا هر بهانه دیگری 
بخواهــد از تاسیســات نظامی ما 
بازدید کنند بــه هیچ وجه اجازه 

داده نخواهد شد.
ولایتی افزود: جمهوری اسامی 
ایران که محور مقاومت اســت به 
هیــچ وجه اجازه بازدید از مناطق 

حساس را نمی دهد.

دومین گزارش کمیسیون امنیت ملی از روند اجرای برجام

مجلس پس از 7 ماه تأخیر؛
تحریم ها روی كاغذ لغو شده است

ولایتی در همایش تحول در علوم پزشکی دانشگاه آزاد:

نمی پذیریم استادی در دانشگاه آزاد حرف  های ضدانقلابی بزند

سرویس سیاسی-
گــزارش شــش ماهــه دوم 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس درباره روند اجرای 
برجام با تاخیری 7 ماهه در صحن 
علنی مجلس قرائت شد. گزارشی 
که می توان آن را تایید تقریبا هیچ 
با کمی تعارفات نامیــد و از رفع 
تحریم هــا و موانع اصلی تنها روی 

کاغذ خبر می دهد.
گــزارش کمیســیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس شورای اسامی 
در مورد روند اجرای برجام در نشســت 
علنی صبح روز سه شــنبه مجلس قرائت 
شد. این گزارش، دومین گزارش شش ماهه 
دوم این کمیسیون مبتنی بر تبصره یک 
قانون اقــدام متناســب و متقابل دولت 
جمهوری اسامی ایران در اجرای برجام 

مصوب 21 مهر 1394 مجلس است.
تهیه ایــن گزارش بــا تاخیری 7 
ماهه انجام شــده اســت و با توجه به 
عهدشکنی های مکرر آمریکا و استمرار 
خسارت محض برجام، این مدت زمان، 

بسیار طولانی و قابل تأمل است.
از ســوی دیگر از لحاظ زمانی، این 
گزارش با تهدیدهای جدید و بسیار جدی 

آمریکا تناسب ندارد.
این گزارش از هشت بخش »مبانی 
و منابــع گزارش«،»اجــرای تعهــدات 
جمهــوری اســامی ایران«،»ادامــه 
فعالیت هــای هســته ای جمهــوری 
اســامی ایران«،»تحریم هــای رفــع 
شده«،»تحریم های باقی مانده«،»موارد 
ی  کن ـ شـ ن  ا ـ ـ م ی پ و  د  ـ ـ ه ع ض  ـ ـ ق ن
آمریکا«،»اقدامات متناسب و متقابل دولت 
جمهوری اسامی ایران« و»جمع بندی و 

پیشنهاد« تشکیل شده است.
متاسفانه با مطالعه این گزارش پی 
می بریم که ظاهرا ســلیقه های مختلف 
در تنظیم آن دخیل بوده است. ویژگی 
بارز این گزارش »نسبی بودن« آن است. 
ظاهرا تنظیم کننــدگان این گزارش با 
رویکرد »چند تا به نعل، یکی به میخ« 
در پی آن بودند تا همه سایق سیاسی 
را راضی نگه دارند. که البته این رویکرد 

با رعایت منافع ملی در تضاد است.
بتن ریزی در قلب راکتور اراک

در بخش »اجرای تعهدات جمهوری 
اســامی ایــران« آمده اســت:»خارج 
ساختن مخزن )Calandria( راکتور 
چهــل مگاواتــی آب ســنگین اراک و 

مسدود کردن حفره های مخزن با بتون،  
به گونه ای که امکان مورد استفاده قرار 

گرفتن مجدد آن وجود نداشته باشد«.
گفتنی اســت به موجــب بند 3 از 
پیوســت یک برجام ،ایــران متعهد به 
نابودی قلب رآکتور اراک شده  است. بر 
همین اســاس تمام کانال های کالندریا 
با بتن به گونه ای پر شــده اند که برای 
کاربرد هسته ای غیر قابل استفاده باشد 
و آژانس نیزغیر قابل استفاده بودن آن را 
تایید کرده است. اما متاسفانه برخی از 
مقامات ارشد دولت با بازی با کلمات و 
چانه زنی بر اینکه سیمان در لوله ریخته 
شــد یا در چاله، ســعی کردند تا این 

موضوع را به حاشیه ببرند.
برای نمونه، چندی پیش علی اکبر 
صالحی رئیس سازمان انرژی اتمی تاکید 
کرد کــه در راکتــور اراک بتن ریخته 
نشده و تصاویر منتشر شده »فتوشاپ« 

بوده است!
دستاوردسازی برای برجام

یکی از بخش هــای قابل تامل این 
گزارش، معرفی دستاوردهای برجام است 
که متاسفانه بیشتر به »دستاوردسازی« 

شباهت دارد.
در بخــش »ادامــه فعالیت هــای 
هسته ای جمهوری اسامی ایران« آمده 
است: »با پذیرش برجام، حقوق هسته ای 
ایــران با برخی محدودیت های موقت و 
چندین ســاله،  به رسمیت شناخته شد 
که بخشی از دستاوردهای برجام در این 
حوزه به شرح ذیل می باشد:»به رسمیت 
شناخته شدن برنامه صلح آمیز هسته ای 
ایران،  به شــمول غنی سازی اورانیوم و 

ساخت راکتور آب سنگین«.
در این خصوص گفتنی اســت، نه 
تنها در متن برجام تعبیر »به رســمیت 
شناخته شدن حق غنی سازی ایران« به 
کار نرفتــه، بلکه کاما برخاف معاهده 
NPT ایران با برجــام در جهان برای 
اولین بار به یک »استثنا« تبدیل شده و 
علیرغم فعالیت های صلح آمیز هسته ای، 
حق غنی سازی بالاتر از3/5درصد را ندارد 
و برای غنی ســازی باید جزییات آن از 
جمله مکان، زمان و... را به سمع و نظر 
آمریکا برساند و با موافقت او این کار را 

انجام دهد. 
در حالی که اگر حق غنی سازی ایران 
به رسمیت شناخته شده بود، ایران بدون 
هیچ محدودیتی می توانست مثل بسیاری 
از دیگر کشورها میزان غنی سازی اش را 

بنــا به نیاز و توان خــود انجام دهد اما 
متاسفانه بر اساس برجام غنی سازی ایران 
دچار محدودیت های متعدد شده است.

مختومه شدن پرونده ابعاد 
احتمالی نظامی

در ادامه گزارش، مختومه شــدن 
پرونده مربوط به اتهامات بی اساس علیه 
جمهوری اسامی ایران درخصوص وجود 
»ابعاد احتمالی نظامی« در فعالیت های 
هســته ای نیز به عنوان دستاورد برجام 

معرفی شده است.
در این باره باید گفت اگرچه بر اساس 
گزارش دســامبر 2015 آژانس پرونده 
PMD ایران بعد از ســالها کشمکش 
بســته شد اما این بســته شدن نه تنها 
با برائت ایران همراه نبود بلکه با اثبات 
اتهام زنی هــا به ایران همراه شــد و در 

اینجا باید پرســید اگر قرار بود با بسته 
شدن PMD اتهامات نادرست آمریکا 
علیه ایران اثبات شــود، پس چرا اساسا 

دو سال مذاکره در این باره انجام شد؟
عدم اشاره به پول نفت 

در پسابرجام
در گزارش کمیســیون امنیت ملی 
مجلس و در بخــش »تحریم های رفع 
شده« آمده اســت: » با اجرای برجام، 
برخی از موانع و تحریم های هســته ای 
وفق برجام رفع شــده است که عبارتند 
از رفــع تحریم ها در حــوزه نفت، گاز 
پتروشــیمی به شــکلی کــه میانگین 
صادرات روزانه نفت خام ومیعانات گازی 
کشور به بیش از دو برابر نسبت به زمان 

قبل از برجام افزایش داشته است«.
بقیه در صفحه 10

گفــت: دیروز گزارش دوم مجلــس از روند اجرای برجام با 7 ماه 
تأخیر منتشر شد.

گفتم: وقتــی برجام را در 20 دقیقه تصویب کرده اند، چرا 
برای ارائه گزارش اجرای آن علاوه بر فرصت تعیین شده، 7 ماه 

تأخیر هم داشته اند؟!
گفت: چه عرض کنم؟!

گفتم: حالا در گزارش آمده اســت که اجرای برجام چه 
دستاورد و فایده ای برای ایران داشته است؟!

گفت: چند تا فایده دم دستی برای آن ذکر کرده اند ولی اصلی ترین 
هدف مذاکرات لغو تحریم ها بود که در گزارش آمده اســت: تحریم ها 

فقط روی کاغذ لغو شده.
گفتم: یارو می گفت؛ از مغازه ســر کوچه یک بســته هوا 
خریدم، اما وقتی بازش کردم، دیدم چند تا چیپس درون بسته 

گذاشته اند و هوای آن را آلوده کرده اند!


